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El 22 de desembre del 2023, 
pocs dies després de la conclusió, 
a l’Edi!ci Berleymont, seu de la 
Comissió Europea a Brussel-
les, de la negociació de l’acord 
d’associació vaig ser convidat a 
San Marino a un col·loqui sobre 
l’acostament d’aquella Repúbli-
ca i el nostre principat a la Unió 
Europea.

L’organitzava el Partito dei 
Socialisti e dei Democratici 
(PSD) i hi vaig intervenir al cos-
tat de Lucca Beccari, ministre 
d’Exteriors de San Marino i el 
secretari d’Estat de Malta per a 
la Unió Europea.

Mantinc una relació "uida 
amb diferents responsables 
polítics de San Marino i periò-
dicament comentem l’evolució 
d’aquest procés, que la Unió Eu-
ropea està allargassant més del 
que caldria. Fa més de quinze 
mesos que esperem que Brussel-
les enllesteixi la traducció del 
projecte d'acord amb les llen-
gües comunitàries i la de!nició, 
per part del Consell de la Unió 
(els caps d’Estat i de Govern dels 
països membres) del caràcter 
de l’acord –mixt o no mixt– que 
condiciona l’atorgament de l’es-
caient mandat a la Comissió Eu-
ropea de procedir a la signatura 
amb San Marino i Andorra.

En aquest context, que ge-
nera tensions polítiques tant a 
Andorra com a San Marino, he 
estat el passat cap de setmana 
en aquell país.

M’he reunit amb el ministre 
de l’Interior del Govern sanma-
rinès, Andrea Bellucci, segreta-
rio di Stato pels Afers interns, la 
Funció Pública, els Afers Insti-
tucionals i la Simpli!cació Nor-

mativa.
Andrea Belluzzi és el repre-

sentant al Govern de la segona 
força política de la coalició –el 
Partito dei Socialisti e dei Demo-
cratici (PSD)– amb els dirigents 
del qual hi tinc una intensa rela-
ció política de fa anys que hem 
reforçat durant el procés de ne-
gociació de l’Acord d’associació 
de San Marino i Andorra amb la 
Unió Europea.

El ministre Belluzzi té l’en-
càrrec dins el Govern de San 
Marino de coordinar l’adaptació 
de l’Administració pública per a 
l’aplicació de l’Acord d’associa-
ció.

He mantingut també reu-
nions amb parlamentaris que 

donen suport a la coalició de 
Govern que encapçala la Demo-
cràcia Cristiana i que defensen 
l’establiment d’un acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea.

D’una banda m’he trobat 
amb el conseller del PSD, Ge-
rardo Giovagnoli, que és el pre-
sident de la delegació de San 
Marino a l’Assemblea Parlamen-
tària del Consell d’Europa.

D’altra banda m'he reunit 
amb la direcció política del mo-
viment ELEGO encapçalada per 
la diputada Giovanna Cecchetti, 
membre del Consiglio Grande e 
Generale, elegida en el marc de 
l’Alleanza Riformista.

En les reunions s’ha analitzat 
l’actual procés de conclusió de 
l’Acord d’associació i l’endarre-
riment, cada cop menys explica-
ble, del Consell Europeu a l’hora 
de dictaminar si l’acord d’asso-
ciació ha de tenir el caràcter de 
mixt.

Hem compartit la necessitat 
que es de!neixi ben aviat el ca-
ràcter de l’acord i el mandat del 
Consell Europeu a la Comissió 
Europea per a la signatura de 
l’acord amb Andorra i San Ma-
rino. Uns i altres estem con-
vençuts que l’associació amb la 
Unió Europea pot representar el 
motor pel reforçament de l’eco-
nomia.

També hem encarat el tema 
de les entitats bancàries i del 
protocol !nancer que aixeca 
suspicàcies a Itàlia en relació 
amb San Marino.

En totes les reunions i en les 
nombroses converses informals 
d’aquest intens cap de setmana 
he constatat la coincidència en 
els objectius d’aquest procés de 
reforçament del nostre embran-
cament amb la Unió Europea, 
dels reptes que ens cal encarar 
que es traduiran, n’estem con-
vençuts, en oportunitats eco-
nòmiques, socials i culturals, i 
també polítiques. Ens sentim ja 
part de la família europea.

I hem posat èmfasi a recor-
dar la sòlida i àmpliament com-
partida voluntat política que 
es tradueix en el fet que en els 
darrers setze anys, governs de 
diferents colors polítics han co-
incidit –tant a San Marino com 
a Andorra– en tirar endavant el 
procés d’associació amb la Unió 
Europea.

San Marino, Andorra i la Unió Europea
Un ramat d’ovelles esgarriades 
fa anar de bòlit l’Ajuntament de 
Peramola. Un problema que no 
deixa d’augmentar donat que 
no hi ha cap pastor que els posi 
el davantal, als marrans. Aquest 
tros de tela, que s’assemblava a 
aquesta peça de roba utilitzada 
pels cuiners, se’ls lligava per 
impedir la còpula. Seguint els 
seus instints, l’escabot, no dei-
xa d’augmentar. El desig expan-
siu col·lideix amb la pràctica de 
l’escalada que es fa en la zona. 
Els a!cionats a aquest esport, 
destaquen el Roc de Rombau 
per la seva di!cultat i l’han 
convertit en una de les !tes 
més cobejades arreu. Per altra 
banda, els ramaders temen que 
com que no estan  tractats sa-
nitàriament, tots aquests béns 
encomanin malalties a les ex-
plotacions veïnes.

El primer avís del con"icte 
gestant el va donar un exem-
plar que es va estimbar pel 
penya-segat peramolí. En ser 
una zona molt transitada, ni 
els voltors van gosar atan-
sar-s’hi a devorar-ne les restes. 
Aquest terrible auguri no s’ha 
tornat a produir, però els esca-
ladors es queixen que el ramat 
pot fer caure pedres que posin 
en risc la seva integritat física. 
Cal recordar també que les vies 
d’escalada estan molt a prop 
d’unes pintures rupestres, 
catalogades com a patrimoni 
de la humanitat i que n'aug-
menten l’a"uència de públic. 
Els caçadors també reclamen 
que els animals assilvestrats 
els distreuen els gossos. I per 
acabar-ho d’adobar, a aquestes 
males pècores se'ls atribueixen 
–en aquest cas no s’aplicarà in 
dubio pro reo– les destrosses 

d’una creu del cementiri i la 
caiguda d’un mur del recinte 
de Santa Maria de Castell-lle-
bre, on sembla que els agrada 
ajaçar-se.

Els experts indiquen que, 
acostumades com estan a anar 
a la seva, no seria fàcil tor-
nar-les a domesticar. La possi-
bilitat que els animals s’hagin 
convertit en vectors de malal-
ties tampoc permetrà que es 
destinin al consum humà. Tot 
sembla indicar que l’aventura 
d’aquest conjunt d’ovins té els 
dies comptats. A no ser que, 
com apunten algunes fonts, 
formin part del que s’anomena 
ramaderia negra, no declarada 
o clandestina. Una circumstàn-
cia que embolicaria una mica 
més la troca. Una de les solu-
cions apuntades per liquidar el 
problema és que, un cop recon-
duïts, els caps de bestiar siguin 
sacri!cats i després incinerats.

En tot cas, i sabent que s’aca-
ba de clonar una espècie de llop 
que es donava per extinta, ¿es 
podria considerar una bestiesa 
posar-se en contacte amb l’em-
presa Colossal Biosciences per-
què se les endugués? Caldrà ali-
mentar els tres cadells que han 
engendrat i qui sap si, per a de-
senvolupar tot el seu potencial 
genètic, els anirà bé tastar una 
carn que no fos excessivament 
domesticada. Per a una compa-
nyia capaç d’aquesta mena de 
gestes biològiques, !nançar el 
trasllat d’aquest bestiar seria 
la xocolata del lloro. Soluciona-
rien el problema i, de passada, 
evitarien la temptació que el 
llop europeu, una espècie que 
encara no s’ha extingit, tornés 
a Peramola. I no cal pas cridar 
al mal temps, oi?
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Quinze mesos esperant que el Consell Europeu enllesteixi
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